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dr. Szili Katalinnak,
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Érkezett . 2004 DEC 0 9.

Tisztelt Elnök Asszony!

A Házszabály 91 . §-a alapján bejelentem, hogy írásbeli választ igénylő kérdést kívánok
feltenni Németh Imre földművelésügyi és vidékfejlesztési miniszterhez

„A vágóhidak működése"

címmel .

Tisztelt Miniszter úr!

A húsliba-tenyésztéssel foglalkozó gazdák többsége hosszú évek vagy évtizedek óta
foglalkozik libatenyésztéssel, ebben a gazdasági ágazatban halmozódtak fel termelési
tapasztalataik, így a szerződésszegések komoly létbizonytalanságot okoznak sokak számára .
Ez a körülmény késztet arra, hogy az Ön és Minisztériuma segítségét kérjem .

A segítség alatt nem pénzbeli támogatást értek, hanem közreműködést egy olyan termelő-
felvásárló viszony kialakításában, mely a jövőre nézve elkerülhetővé teszi az idei évben
kialakult piaci feszültségeket . Kérésemet, javaslataimat az alábbiakban foglalom össze .

1) A termelők elsődlegesnek tartják egy, a feldolgozó vágóhidaktól független, lehetőleg a
minisztérium alá tartozó szervezet létrehozását, melynek feladata a vágások folyamatos
ellenőrzése lenne a minőségi követelmények szempontjából .
A jelenlegi helyzetben ugyanis a legnagyobb probléma az, hogy a vágóhidak minősítései nem
visszaellenőrizhetőek, vagy csak hosszadalmas bírósági procedúra árán lehet azokhoz
hozzájutni - egy évvel később .
A gazdáknak szükségük van az azonnali, korrekt és visszaellenőrizhető vágási eredményekre!

Jelenleg a feldolgozók az állomány nagyobb részének 11 . osztályú minősítésével tudják a
maguk számára legkönnyebben és kockázatmentesen biztosítani az extraprofitot .
Elképzelésük szerint a létrehozandó szervezet olyan, a szakmában járatos szakemberekből és
állatorvosokból állna, akiknek jogszabályban megfogalmazott joguk volna részt venni a
vágásokon . A szervezet véleménye teljes körű bizonyítékot jelentene az esetleges vitákban, de
preventív erejénél fogva nyilvánvalóan a szervezet léte már jelentősen csökkentené a
visszaélések számát .

Írásbeli választ iRénvlő kérdés!
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A Miniszter rendeletalkotási jogkörénél fogva kötelezővé tehetné a minősítési eredmények
azonnali közzétételét!

2) A jelenlegi szabályozás szerint húsliba integrátori tevékenységet egy 5 .000 Ft tőkéjű Bt . is
folytathat . Ezek a szervezetek úgy gazdálkodnak évi több száz millió forinttal, hogy közben
felelősségük a kifizetésekért gyakorlatilag nincsen .
Álláspontjuk szerint a pénzügyi intézményekhez hasonlóan olyan szabályrendszert kellene
bevezetni a csak közvetítői tevékenységgel foglalkozó gazdasági társaságok számára, mely
kötelezővé tenné egy bizonyos nagyságú tőke megképzését és elkülönített számlán tartását .
Ez egyfelől biztosítékot jelentene a gazdák számára, másfelől sokkal felelősebb piaci
magatartásra ösztönözné (előzetes piacfelmérés, a termelőkkel való gondosabb előzetes
egyeztetés, stb .) a felvásárlókat .
Elkülönített tőke híján a jelenleg pereskedő gazdák is attól félnek, hogy pernyereségük esetén
nem lesz mit behajtani az elmarasztalt felvásárlótól .

3) A nemzetgazdaság más ágazataiban jól működik az ún . faktorálás intézménye, azaz egy
kívülálló pénzintézet előre megfinanszírozza a vételárat/munkadíjat a vállalkozók számára,
akik nem képesek megvárni a számla 30-60-90 napos teljesítését .
A mezőgazdaság a pénzintézetek számára jelenleg a legkevésbé vonzó terület a gazdasági
ágak közül, ezért alig akad példa a fenti pénzügyi megoldásokra .
Az a véleményük, hogy az állam kezességvállalása mellett a legtöbb bank komolyan fontolóra
venné azt, hogy mégis nyisson a termelők felé, és elérhetővé tenné a faktorszolgáltatást a
termelők részére is .

4) A Minisztériumnak joga, illetve kötelessége a piaci verseny tisztaságának, a kartell
szabályok betartásának és a monopóliumtilalom érvényesülésének a vizsgálata . A
Minisztérium a piaci verseny tisztaságának biztosítása érdekében eljárást kezdeményezhet a
Versenyhivatalnál .
Kérésem az, hogy a Miniszter úr vizsgálja meg a baromfi-vágóhidak tulajdoni helyzetét,
valamint a vágóhidak piaci magatartását, és ennek megfelelően kezdeményezzen eljárást a
Versenyhivatalnál azon gazdasági társaságok ellen, melyek esetében a tulajdonosi
összefonódás, valamint az árak letörésére irányuló szándék nyilvánvaló .

Tisztelettel kérem ülésen kívül, írásban a Miniszter úr remélhetőleg pozitív válaszát .

Budapest, 2004 . december 8 .

Tisztelettel :

i

Földesi Zoltán
országgyűlési képviselő

(MSZP)
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